
Villreinnemnda for Setesdalsområdet 

 
Sekretariat: Suldal kommune 
Postadr.: Sandsvegen 122, 4230 Sand. Tlf: 52 79 24 35 (404 18 967) 
E-post: jarle.lunde@suldal.kommune.no. Nettside: http://villrein.no/setesdal-nemnd/ 

Møtebok 
Arbeidsutvalet, Villreinnemnda for Setesdalsområdet  
Møtestad:  Sølvgarden, Valle 
Dato og tid: 12.04.2023 kl 17.00 
Tidsbruk: 2 timar 
Førebuingstid: 0 timar 

  
 Møtt 

Knut Hagen leiar x 
Lill Synnøve Laugaland nestleiar x 
Torbjørn Fjermestad medlem x 
Bertin Bjåen medlem x 
Anette Surtevju medlem Forfall 
Varamedlemmer   
Iren Klungtveit Slagstad 1.vara x 
Janne Nøkland Haddeland 2.vara  
Geir Håland Moe 3.vara  
Andre   
Jarle Lunde Sekretær x 

 
 
Villreinnemnda for Setesdalsområdet  
Møtestad:  Sølvgarden, Valle 
Dato og tid: 13.04.2023 kl 08.30 
Tidsbruk: 6 timar 
Førebuingstid: 3 timar 
 
Kommune Medlem Møtt Varamedlem Møtt 
Bygland Kai Larsen x Tone Simonstad Knutsen - 
Bykle Rolf Arne Haugen Forfall Ragnhild Bjåen - 
Sandnes Laila Espedal x Bjørn Bråtveit - 
Fyresdal Liv Nærum Forfall Anders Bergsland Forfall 
Gjesdal Torbjørn Fjermestad x Berit Rosså Eie - 
Hjelmeland Lill Synnøve Laugaland x Ståle Halsne - 
Hægebostad Janne Nøkland Haddeland x Audun Rossevatn - 
Kvinesdal Bjørn Morris Egenes Forfall Caroline Høyland x 
Kviteseid Halvor Nyland x Magnhild Ek Brynilsen - 
Nissedal Gunhild Eikhom Forfall Geir Christian Enger x 
Ullensvang Kjetil Småbrekke x Vibeke Lynghammer - 
Sirdal Stein Ivar Sinnes Forfall Siv Tone Åsemoen Bjunes - 
Suldal Iren Klungtveit Slagstad x Magne Langeland - 
Tokke Anette Surtevju Forfall Torstein Brokka Kveven - 
Valle Knut Hagen x Margit Dale - 
Vinje Bertin Bjåen x Anne Råmunddal - 
Åmli Geir Håland Moe x Liv Mona Førland - 
Åseral Marianne Uleberg Forfall Jan Arild Bjørndal Forfall 
Andre     
Sekretær Jarle Lunde x   
Statsforvaltar i 
Agder 

Therese Ramberg 
Sivertsen 

x   
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Møteboka er elektronisk godkjend av deltakarane i møte.  
 
Sand 14.04.2023 
Jarle Lunde 
 
 
 
 
 

Sakliste 
 
Sak 11/2023 Godkjenning av innkalling og sakliste 
Sak 12/2023 Delegasjonssaker 
Sak 13/2023 
 

Godkjenning av avskytingsplan 2023 for Setesdal Ryfylke 
villreinområde  

Sak 14/2023 
 

Godkjenning av avskytingsplan 2023 for Setesdal Austhei 
villreinområde  

Sak 15/2023 Godkjenning av fellingskvote i 2023, Våmur-Roan villreinområde 
Sak 16/2023 Tiltak for å unngå å felling av GPS merka villrein 
Sak 17/2023 Eventuelt 
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Program for vårmøte, Villreinnemnda for Setesdalsområdet 
Sølvgarden hotell, Valle 
 
 
Onsdag 12. april 
 
Arbeidsutvalet : 
17.00 Saker jf. saklista 
 
Villreinnemnda 
20.00 Felles middag for Villreinnemnda med inviterte 
 
Torsdag 13. april 
 
Del 1. Innleiande presentasjonar 
 
08.30: Statsforvaltaren i Agder: Om tiltaksplan for villrein i Setesdal Ryfylke og Setesdal 
Austhei 
09.30: Nytt frå villreinlaga / forslag til avskytingsplan (opptil 20 min. kvar) 

• Setesdal Ryfylke villreinlag 
• Setesdal Austhei villreinlag 
• Våmur-Roan villreinlag 

10.30 Beinstrekk 
10.45 Nytt frå Villreinfjellet, Guro Sødergren, SNO 
 
11.30 Felles lunsj 
 
Del 2. Saker for nemnda 
 
12.30 Møte 
15.00 Antatt slutt 
 
 
 
 
Presentasjoner i møte er vedlagt (sist i dokumentet) 
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Sak 11/2023 
Godkjenning av innkalling og sakliste 
  

Møtedato Sakshandsamar: 
Arbeidsutvalet, Villreinnemnda for 
Setesdalsområdet 

12.04.2023 Jarle Lunde 

Villreinnemnda for Setesdalsområdet 13.04.2023 
 
 
 

Forslag til vedtak 
Innkalling og sakliste blir godkjent slik ho ligg føre. 
 

Behandling i arbeidsutvalet 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 

Behandling i nemnda 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Vedtak 
Innkalling og sakliste blir godkjent slik ho ligg føre. 
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Sak 12/2023 
Delegasjonssaker 
  

Møtedato Sakshandsamar: 
Arbeidsutvalet, Villreinnemnda for 
Setesdalsområdet 

12.04.2023 Jarle Lunde 

Villreinnemnda for Setesdalsområdet 13.04.2023 
 
Jamfør delegasjonsreglement for villreinnemnda 2020-2023 (vedteke 28.01.2020, sak 02/20) 
gir leiar og lokal representant uttale til lokale byggesaker/dispensasjonssaker i nasjonalt 
villreinområde og omsynsone villrein etter grenser i Heiplanen. Sekretær vurdere areal og 
byggesaker i villreinområde som ligg i bygdeutviklingssona.  
 
Uttalar etter delegasjonsreglementet blir lagt fram som meldingssaker i førstkommande møte i 
arbeidsutval eller nemnd (gjeld ikkje e-postmøter).  
 
Følgjande uttalesaker er behandla sidan møte i arbeidsutvalet 23.03.2023 og er vedlagt saka. 
 
28.03.2023 Innspel til kommande sti- og løypeplan - Tokke kommune 
03.04.2023 Uttale til søknad om ny driftshytte på Saupstøyl, gbnr. 80/3 Tortveit 

 
 

Forslag til vedtak 
Sakene blir teke til orientering 
 

Behandling i arbeidsutvalet 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Behandling i nemnda 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 
 
Vedtak 
Sakene blir teke til orientering 
 



Villreinnemnda for Setesdalsområdet 

Suldal kommune har sekretariat for Villreinnemnda for Setesdalsområdet. 

Postadr.: Sandsvegen 122, 4230 Sand. 
Tlf: 404 18 967 
E-post: jarle.lunde@suldal.kommune.no 
Nettside: www.villrein.no/setesdal-nemnd/ 

www.suldal.kommune.no 

Tokke kommune Dato: 28.03.2023 

Storvegen 60 Arkivkode: K2-K40 

3880 DALEN Dykkar ref. 62a407f5-0d31-4398- 
aa48-ecca97350737 

Vår ref. 23/290-2 
23/5540 
Jarle Lunde 

, 

INNSPEL TIL KOMMANDE STI- OG LØYPEPLAN - TOKKE KOMMUNE 

Me viser til brev datert 16.02.2023 der ein melder om oppstart av arbeid med sti- og 
løypeplan for Tokke kommune. Villreinnemnda har fått utsett uttalefrist. 

Kommunen opplyser at formålet med planen er å få oversikt over stiar og løyper i 
kommunen, og å kartleggje eventuelle problemområde/interessekonfliktar, blant anna 
i forhold til villrein. Gamle og nye løyper skal kartfestast. Planen skal omfatte alle stiar 
og løyper i Tokke (sommarløyper, sykkelvegar og skiløyper). 

Bakgrunn for uttale 
Villreinnemnda uttalar seg i forhold til villreininteresser. Jfr § 21 i Forskrift om 
forvaltning av hjortevilt skal nemnda arbeida for ei langsiktig berekraftig forvaltning av 
villreinen og villreinen sine leveområde. 

Setesdal Austhei er eit nasjonalt villreinområde og omfattar store areal i Tokke 
kommune. Noverande bestandsplan legg opp til ein bestand på om lag 1500 villrein. 

Kort om villreinen – ansvar og status 
Villrein er ein ansvarsart for Norge. Gjennom Bern-konvensjonen har me teke på oss 
ei plikt til å ta vare på villreinen. I dag har Norge siste rest av denne arten i Europa. 
Den generelle samfunnsutviklinga har ført til ei fragmentering av villreinen sine 
leveområde. 

I 2013 blei regional plan for Setesdal Vesthei, Ryfylkeheiane og Setesdal Austhei 
(Heiplanen) godkjent der omsynet til villreinen står sentralt. Planen fastsett ei klar 
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grense for Nasjonalt villreinområde (NVO) og tek omsyn til villreinens arealbruk til 
ulike årstider. Oppdraget med å lage Heiplanen var gitt av Miljødepartementet for ha 
ei heilskapleg forvaltning av fjellområde som er særskild viktige for villreinen si 
framtid. 

Kvalitetsnorm for villrein blei vedteke sommaren 2020. Målet med kvalitetsnorma å 
beskrive tilstanden til villreinen, mellom anna gjennom eit trafikklys-system som seie 
oss når eit villreinområde har god, middels eller dårleg kvalitet. Resultatet for dei 
nasjonale villreinområda blei framlagt i april 2022. Etter ei heilskapleg vurdering 
oppnådde Setesdal Austhei minstemålet for norma med middels kvalitet (gul). På 
lengre sikt er det eit mål at dei nasjonale villreinområda skal ha god kvalitet (grøn). 

Innspel til vidare arbeid 
Villreinnemnda vil gi ros for at kommunen no startar arbeidet med denne planen. 
Nemnda meiner det må vere eit overordna mål å ivareta villreinen samstundes som 
ein utvikle friluftslivet sine ferdselsårer. Dette kan ein gjere ved å kanalisere ferdsel 
gjennom turmål, stiar og løyper på ein slik måte at ein i minst moglege grad kjem i 
konflikt med villreinens leveområde. 

Den regionale Heiplanen sine retningslinjer må leggast til grunn i det videre 
planarbeidet. Nemnda meiner ein må følgje prinsippa for ein sti og løypeplan slik dei 
er omtalt i Heiplanen på side 18: 

- Oppkjørte og merkede skiløyper i høyfjellet skal legges utenom viktige 
vinterbeiteområder for villrein, jfr. temakart for villreinens leveområde, og skal 
som hovedregel legges utenfor NVO. På Austheia kan det tillates løyper i NVO 
etter avklaring i forhold til villreininteressene. Eksisterende løyper i NVO kan 
opprettholdes men skal vurderes i forhold til periodevis stenging for å ta 
hensyn til villreinens bruk av området. 

- Det skal ikke legges nye stier og tilrettelegges for organiserte 
sommeraktiviteter i sommerbeiteområder for villrein. 

- For utviding/forbedring av eksisterende eller nye hytte-/turistområder, skal det 
god kjennes sti- og løypeplan før bygging starter. 

- Etablerte og merkede stier og løyper (merket av DNT, kommuner eller andre) 
som er eller kommer i konflikt med viktige funksjonsområder for villrein, skal 
forsøkes lagt om med sikte på mindre konfliktfylte traseer. 

Som nemnt ovanfor blei Setesdal Austhei klassifisert til moderat tilstand etter 
kvalitetsnorma. Det er viktig at ein i arbeidet med sti- og løypeplan nyttar det 
oppdaterte kunnskapsgrunnlaget som blei publisert i samband med norma. Det er og 
viktig å sjå til oppfølginga av kvalitetsnorma der ein våren 2023 har satt i gang arbeid 
med tiltaksplan for Setesdal Austhei. Dette for å betre situasjonen og oppnå målet 
god kvalitet. Ferdsel i villreinområdet, ikkje minst kring trekkkorridorane over riksveg 
450, vil vere sentrale tema i dette arbeidet. 

Det er viktig at sti- og løypeplanen bidreg til å oppnå målsettinga om ein god tilstand 
for villreinen i Setesdal Austhei. 
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For villreinnemnda 

Knut Hagen 
leiar 

Anette Surtevju 
lokal repr. 

Dette dokumentet er elektronisk godkjent og treng ingen signatur 

Kopi til: 
Statsforvalteren I Vestfold Og Telemark Postboks 2076 3103 Tønsberg 
Vestfold Og Telemark Fylkeskommune Postboks 2844 3702 Skien 
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Suldal kommune har sekretariat for Villreinnemnda for Setesdalsområdet. 
 
Postadr.: Sandsvegen 122, 4230 Sand.  
Tlf: 404 18 967 
E-post: jarle.lunde@suldal.kommune.no 
Nettside: www.villrein.no/setesdal-nemnd/  
 www.suldal.kommune.no  
 

 
Fyresdal Kommune  Dato:  04.04.2023 
Klokkarhamaren 6   Arkivkode: K2-L42 
3870 Fyresdal  Dykkar ref. 4e24b616-90f4-43e0-

a041-55125aaf4655 
  Vår ref. 23/322-2 

23/8092 
Jarle Lunde 

 
 

,   
 

 
UTTALE TIL SØKNAD OM NY DRIFTSHYTTE PÅ SAUPSTØYL, GBNR. 80/3 

TORTVEIT  
 
Me viser til brev datert 23.02.2023 der kommunen ber om uttale i saka. Me beklagar 
sein tilbakemelding. Villreinnemnda uttaler seg i forhold til  villreininteresser.  
 
Saksopplysningar 
 
Fyresdal kommune har motteke ein søknad frå eigar av Tortveit gbnr. 80/3. Søkar 
ynskjer å sette opp ei driftshytte på 20m2 for å utvikle drifta på Saupstøyl. Det har 
vore aktiv drift på støylen frå sommaren 2017. I søknad heiter det:  
Driftsbygningen frå 2017 har fjøs/mjølkestall, ysterom og kombinert bakste- og 
serveringsrom. Den gamle støylsbua på 16m2 vert nytta til privat matlaging og 
overnatting. Soveromet er på knappe 6m2. Ein lavvo har tent som overnattingsplass 
for arbeidshjelp og besøkande. Det er behov for tilleggsareal for overnatting og privat 
matstell. Støylen blir og nytta ved tilsyn av sau på utmarksbeitet ved Mjåvatn. 
 
Støylen ligg Setesdal Austhei villreinområde.  
 
Forvaltning av villreinområde  
Villrein er ein ansvarsart for Norge. Me forvaltar dei siste livskraftige bestandane av 
den opphavelege ville fjellreinen i Europa. Den generelle samfunnsutviklinga har ført 
til ei fragmentering av villreinen sine leveområde. Det er no auka fokus på 
arealforvaltning som ein viktig strategi for å ta vare på villreinen som art på lang sikt.  
 
I  2022 blei alle nasjonale villreinområde vurdert etter «Kvalitetsnorm for villrein». 
Etter ei heilskapleg vurdering blei Setesdal Austhei klassifisert til moderat tilstand. 
Det er starta arbeid med ein tiltaksplan med sikte å betre situasjonen. 
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Planstatus  
I 2013 blei regional plan for Setesdal Vesthei, Ryfylkeheiane og Setesdal Austhei 
(Heiplanen) godkjent der omsynet til  villreinen står sentralt.  
 
Jamfør Heiplanen ligg støylen i omsynsone «Nasjonalt villreinområde». I denne sona 
skal villreininteressene tilleggas stor vekt i all arealforvaltning og saksbehandling. I 
alle saker skal villreinens interesser vurderast opp mot tiltaket. Oppdatert 
villreinkunnskap skal ligge til grunn for vurderingane.  
 
I dei spesielle retningslinjene for nasjonalt villreinområde heiter det for Landbruks-
utmarksnæringar blant anna:  

- Grunneiere som driver utmarksnæringer kan bygge, rehabilitere og 
videreutvikle nødvendige driftshusvære og støler for å utnytte 
utmarksressursene på eiendommen, i samsvar med gjeldende forståelse av 
utmarksnæringer.  

- Eksisterende støler og tufter skal kunne restaureres og bygges ut til et 
maksimalt areal på 50m2 BRA med tradisjonell utforming 

 
For bygg i utmarksnæring blir det i Heiplanen forutsett at byggetiltak skal å skje i 
tilknytting til dokumenterbar utmarksnæring. 
 
Villreinen i området  
I arbeidet med kvalitetsnorm for villrein blei eit oppdatert kunnskapsgrunnlag publisert 
(villrein.no, 2022). Her går det fram at støylen ligg i eit område som er sporadisk i 
bruk til sommar- og haustbeite. Bruken av området er truleg bestandsavhengig. 
 
 
Vurdering og konklusjon 
Sikring av villreinens leveområde er eit nasjonalt mål. Ulike små tiltak vil kvar for seg 
ofte ikkje ha noko stor konsekvens for villreinen. Ser ein derimot på summen av tiltak 
over tid, kan den samla belastninga bli så stor at det ikkje er mogleg å nå 
forvaltningsmåla. Villreinnemnda er derfor opptatt av at ein skal følgje retningslinjene 
i Heiplanen. Dette er viktig for å få heilskapleg forvaltning å unngå ei bit for bit 
utbygging.  
 
I denne saka handlar det om bygging av ei driftsbu på 20m2 knyt til dokumentert  
utmarksdrift. Med bakgrunn i området sin funksjonsverdi for villreinen vurderer me at 
tiltaket ikkje påverke villreinen nemneverdig, og er i tråd med retningslinjene gitt i 
Heiplanen.  
 
 
 
For villreinnemnda 
 
Knut Hagen 
leiar 

Liv Nærum 
lokal repr. 
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Dette dokumentet er elektronisk godkjent og treng ingen signatur 
 
Kopi til:    
Statsforvalteren I Vestfold Og Telemark Postboks 2076 3103 Tønsberg 
Vestfold Og Telemark Fylkeskommune Postboks 2844 3702 Skien 
 
 
 
 
 



Villreinnemnda for Setesdalsområdet 

Sak 13/2023 

Godkjenning av avskytingsplan 2023 for Setesdal Ryfylke 
villreinområde  

  
Møtedato Sakshandsamar: 

Arbeidsutvalet, Villreinnemnda for 
Setesdalsområdet 

12.04.2023 Jarle Lunde 

Villreinnemnda for Setesdalsområdet 13.04.2023 
 

 

Vedlegg  (i innkalling) 
• Forslag til  Avskytingsplan for Setesdal-Ryfylke 2023 
• Avskytingsplan Setesdal-Ryfylke 2023 – Figur- og tallgrunnlag 

 

Bakgrunnsdokument 
• Bestandsplan 2019-2023 
• Forskrift om forvaltning av hjortevilt – med kommentarer 

 

Saka 
Jamfør § 28 i Forskrift om forvaltning av hjortevilt er det villreinnemnda som vedtek årleg 
fellingskvote for kvart villreinområde innan 1. mai. Gjeldande bestandsplan, samt oppdatert 
kunnskap om villreinen i området, skal leggast til grunn.  
 
Med funnet av skrantesjuka (CWD) på Hardangervidda og i Nordfjella villreinområde er 
villreinforvaltninga i ein unormal situasjon. Kvotar må sjåast på i lys av dette. 
 
Styret i Setesdal Ryfylke villreinlag har lagt fram ei tilråding til kvote gjennom ein 
avskytingsplan. Når dette skrivast er planen framleis ikkje behandla av årsmøte i villreinlaget. 
Dette skjer dagen før villreinnemnda skal gjere sitt vedtak. Korleis behandlinga blei i årsmøte 
vil bli lagt fram munnleg for villreinnemnda.  
 
Mål i bestandsplan  
I planperioden (2019-23) er det satt følgande hovud- og delmål: 
 
«Hovedmål:  
Bestandsforvaltningen av villreinen i Setesdal Ryfylke skal i planperioden bidra til at dyrene 
skal bruke en større del av villreinområdet  

https://www.villrein.no/s/Bestandsplan-2019-2023.pdf
https://www.miljodirektoratet.no/globalassets/publikasjoner/M478/M478.pdf


 
 

- En forventa bestandsøkning må møtes med tiltak som sikrer og forbedrer beitetilgang og 
trekkmuligheter. Det er et felles ansvar for alle aktører innen villreinforvaltningen å bidra til 
slike tiltak 
 
Delmål:  
Bestandsstørrelse: Antallet villrein i nordområdet stabiliseres på ca. 2000 dyr. Antall villrein 
i sørområdet skal gradvis økes fra antatt 1300 dyr vinteren 2018-2019 til ca 2000 dyr. Samlet 
for Setesdal Ryfylke skal ikke bestanden overstige 4000 dyr. 
 
Delmål kondisjon: Kondisjon og kalvetilvekst skal opprettholdes innenfor et akseptabelt nivå. 
Bestandsstruktur: Storbukkandelen (minst 3,5 år) økes opp mot 25% i løpet av planperioden.» 
 
Anbefaling frå Miljødirektoratet/Mattilsynet 
Etter funn av skrantesjuke på Hardangervidda i 2020 har Miljødirektoratet og Mattilsynet 
vore tydelege i å anbefale at lokal villreinforvaltning bør legge til rette for eit høgt uttak av 
vaksen bukk, men også vurdere ein bestandsreduksjon. Dette er tiltak som kan senke 
moglegheita for utveksling til Hardangervidda. Tiltaka blir sett på som viktigare jo nærmare 
Hardangervidda delbestanden er.  
 
Det er og sannsynleg at eldre bukkar har større moglegheit for å vere smitta med skrantesjuke 
enn kalv, simler og ungdyr. Prøvar frå vaksen bukk gir derfor ekstra verdifull informasjon om 
smitta i eit villreinområde, og kan bidra til å halde ein eventuell førekomst av smitte lav. 
 
I 2023 har villreinlag og villreinnemnd mottatt brev frå Miljødirektoratet (24.01.2023) der det 
heiter:  
Miljødirektoratet oppfordrer alle villreinområder til å legge godt til rette for prøvetaking i 
forbindelse med kartlegging av skrantesjuke under jakta i 2023. Vi ber fremdeles områdene 
rundt Nordfjella og Hardangervidda om å tilrettelegge for høyt uttak av voksen bukk, og 
holde bestandstetten relativt lav. 
 
Tilråding frå villreinlaget: Avskytingsplan 2023 
Avskytingsplan inneheld ein del fakta og føresetnadar som er lagt til grunn for fastsetting av 
kvota for 2023. Følgjande hovudpunkt til grunn: 
 
• Denne vinteren har vi ca 2200 dyr. 
• Det ble dokumentert 363 kalver ved kalvetellingen i 2022 (398 i 2021), mens den antatte 

produksjonen var ca 500 kalver.  
• Avskytingen var 362 dyr. Dette tilsvarer 80% av fellingsmålet (87% i 2021). 
• Det er lagt til grunn at bestanden har vært stabil det siste året. 
• Vi kan forvente en produksjon på ca 500 kalver i 2023. 
• Det er i dagens situasjon et mål å holde bestanden stabil. Derfor må minstearealet også i 

år være forskjellig i sør og nord.  
• Bestandsanslaget er betydelig lavere i år enn i fjor. Minstearealet økes derfor både i nord 

og sør. 
• I tråd med dette settes fellingsmålet til 350 dyr, 200 i nord og 150 i sør.  
• For å sikre et høyt uttak av bukk i sør økes andelen fridyrkort. Kortfordelingen settes som 

følger: 



 
 

 
 Frie 

dyr 
Simle/ungdyr Simle Kalv 

Nord 40 0 20 40 
Sør 40 0 20 40 

 
 
Minsteareala blir foreslått til 4,5 km2 i sør og på 3,0 km2 i nord. Samla fellingsmål reduserast 
frå 450 i fjor til 350 i år. Dette gir en samla kvote i Setesdal Ryfylke på 1575 kort.  
 
Vurdering 
 
Vurdering etter naturmangfaldlova  
Ut i frå naturmangfaldlova sine føresegner er det vurdert at grunnlaget for eit jaktuttak er til 
stades (§ 16). Villreinen produserer eit haustingsverdig overskott.  
 
Naturmangfaldlova § 7 seier at §§ 8-12 skal leggast til grunn som retningsliner ved utøving av 
offentleg mynde.  
 
Framlegg til vedtak baserer seg på data frå teljingar, observasjonar og erfaringar med villrein 
og villreinjakt i området over fleire år. Sekretariatet vurderer at kunnskapen er tilstrekkeleg 
god til å kunne vedta kvoter (§ 8). Med bakgrunn i dette blir det lagt mindre vekt på føre var-
prinsippet (§ 9).  
 
Samstundes må det understrekast at kvaliteten på datamaterialet ein har over bestandsstorleik 
og struktur kan variera. Teljingar gir ein god ledetråd, men er normalt ikkje ein fasit. Tilfeldig 
innvandring/utvandring og hendingar vil også bidra til dette. Det same gjer ulik 
fellingssuksess frå år til år. Berekning av fellingskvotar er med andre ord ingen eksakt 
vitskap.  
Ved dei siste teljingane har ein ikkje kome fram til tal som har bekrefta tidlegare 
bestandsestimat. Dette samstundes som det vore ei generell oppfatning i området at bestanden 
ikkje er så stor som tidlegare antatt. Årets plan tek derfor utgangspunkt i at det er færre dyr i 
Setesdal Ryfylke enn kva ein har lagt til grunn dei siste åra.  
 
I forhold til samla belastning (§ 10) blir kvota vurdert i forhold til ein langsiktig 
forvaltningspraksis vedtatt i gjeldande bestandsplan. Som det går fram av omtalen ovanfor er 
ikkje tildeling av kvoter noko millimeter kunnskap. Det er derfor viktig å sjå på utviklinga 
over fleire år. § 11-12 i naturmangfaldlova er vurdert som mindre relevante i saka. 
 
Vurdering av foreslått kvote 
Som ein del av strategien i forhold til skrantesjuka er lokal villreinforvaltning oppmoda om eit 
høgt uttak av vaksen bukk, men også vurdere ein bestandsreduksjon. Tiltaka er viktigare jo 
nærare Hardangervidda ein er. Sekretær meiner forslaget til kvote svarar på dette. 
 
Avskytingsplanen legg opp til eit minsteareal på 3 km2 i nordområdet og 4,5 km2 i sør og 
kjem til at dette vil gi ei samla kvote 1575 kort. Villreinlaget har i si utrekning teke 



 
 

utgangspunkt i teljande areal før oppdateringa vald som blei gjort gjennom  vedtak i nemnda i 
2022. Utrekning med noverande teljande areal (2012 km2 i nord og 3878 km2 i sør) viser at 
den samla kvota blir 1532 kort. I realiteten blir den også noko mindre enn dette da ein rundar 
desimalen ned til heile tal for kvart vald. Dersom eit vald blir tildelt 3,9 fellingsløyve basert 
på teljande areal, blir dette i realiteten 3 kort.  
Alt i alt er denne reduksjonen med 43 kort lite betydningsfull. Villreinlaget er informert om 
«feilen».  
 
Andel med storbukk i stamma, og storleiken på bestanden, ser no ut til å vere betydeleg lågare 
enn kva bestandsplanen legg opp til. Dette er forhold som må belysast i ny bestandsplan som 
skal godkjennast i 2024. Det er og sentralt at bestandsforvaltning er tema i pågåande arbeid 
med tiltaksplanar etter kvalitetsnorm for villrein.  
 
Under føresetnad av fleirtal for framlagt avskytingsplan i årsmøte i villreinlaget, tilrår 
sekretær at nemnda godkjenner forslag til avskytingslan. 
 
Forventning om CWD-prøvar og veging av kalv 
Det er eit stort fokus på skrantesjuka. Det er særs viktig at ein no tek så mykje CWD-prøvar 
som mogleg. I tabellen under viser talet på helseprøvar samanlikna med det potensielle 
(ønskjelege) talet på prøvar som er felte dyr 1 år og eldre. Her går det fram at ein i Setesdal 
Ryfylke aukar talet på prøvar for kvart år. Målet må vere å auke denne ennå meir i 2023. 
 
 2020 2021 2022 
Setesdal Ryfylke 48 % (102 av 212) 78 % (218 av 278) 82 % (212 av 258) 
Setesdal Austhei 48 % (29 av 60) 63 % (85 av 134) 74 % (123 av 167) 
Våmur Roan 50 % (11 av 22) 71 % (20 av 28) 29 % (6 av 21) 

Talet på helseprøvar frå jakt sett i forhold til felte dyr 1 år og eldre (kjelde: 
Hjorteviltregistert) 
 
 
Eit av kriteria i klassifiseringa i kvalitetsnorm for villrein er kalvevekt. Det er derfor viktig at 
kalv blir vegne og at dette blir rapportert. I 2022 blei det i følgje Hjorteviltregisteret vege og 
rapportert 82 av 104 felte kalv i Setesdal Ryfylke. Dette er ein høgare del enn tidlegare år. 
Målet for 2023 bør vere å fortsette denne auken.   
 
  2021 2022 
Setesdal Ryfylke  58 % (66 av 114) 79 % (82 av 104) 
Setesdal Austhei  44 % (21 av 48) 71 % (51 av 72) 
Våmur Roan  85 % (11 av 13) 95 % (19 av 20) 

Talet på kalv som er vege og rapportert sett i forhold til felt kalv (kjelde: Hjorteviltregistert) 
 
Nemnda har ikkje noko heimel for å kunne krevje at CWD-prøve blir teke eller at kalvar  blir 
vegne. Ein kan likevel oppfordra villreinlag og valdansvarleg om å gjere tiltak. Informasjon 
(og krav) til jegeren er her ein nøkkelpunkt. 
 



 
 

Framlegg til vedtak 
 
I tråd med hjorteviltforskrifta §28 fastset villreinnemnda eit minsteareal på 3000 dekar i 
nordområdet og 4500 dekar i sør. Dette gir ei samla kvote på om lag 1532 kort for sesongen 
2023 i Setesdal Ryfylke villreinområde. Fordeling av kort er som følgje: 
 
 Frie dyr Simle/ungdyr Simle Kalv 
Nord 40 % 0 20 % 40 % 
Sør 40 % 0 20 % 40 % 

 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag og valdansvarleg om å gjennomføre tiltak som 
kan auka  
- talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- talet på vegne kalvar som blir rapportert til Hjorteviltregisteret eller i appen Sett og skutt. 
 
 

Behandling i arbeidsutvalet 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Behandling i nemnda 
Leiar av Setesdal Ryfylke villreinlag, Kristian Eiken Olsen, orienterte om lagets sitt forslag til 
avskytingsplan. Planen blei vedteke på villreinlaget sitt årsmøte.   
 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Vedtak 
 
I tråd med hjorteviltforskrifta §28 fastset villreinnemnda eit minsteareal på 3000 dekar i 
nordområdet og 4500 dekar i sør. Dette gir ei samla kvote på om lag 1532 kort for sesongen 
2023 i Setesdal Ryfylke villreinområde. Fordeling av kort er som følgje: 
 
 Frie dyr Simle/ungdyr Simle Kalv 
Nord 40 % 0 20 % 40 % 
Sør 40 % 0 20 % 40 % 

 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag og valdansvarleg om å gjennomføre tiltak som 
kan auka  
- talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- talet på vegne kalvar som blir rapportert til Hjorteviltregisteret eller i appen Sett og skutt. 
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Dokument i saka  
• Forslag til «Avskytningsplan Setesdal Austhei 2023»   

 

Bakgrunnsdokument 
• Setesdal Austhei villreinområde - Bestandsplan 2019-2023 
• Forskrift om forvaltning av hjortevilt – med kommentarer 

 

Saka 
Jamfør § 28 i Forskrift om forvaltning av hjortevilt er det villreinnemnda som vedtek årleg 
fellingskvote for kvart villreinområde innan 1. mai. Gjeldande bestandsplan, samt oppdatert 
kunnskap om villreinen i området, skal leggast til grunn.  
 
Med funnet av skrantesjuka (CWD) på Hardangervidda og i Nordfjella villreinområde er 
villreinforvaltninga i ein unormal situasjon. Kvotar må sjåast på i lys av dette. 
 
Forslag til avskytingsplan er utarbeida av Jerstad Viltforvaltning og styret i Setesdal Austhei 
villreinlag (SAVL) og behandla i villreinlaget sitt årsmøte. Meir om dette nedanfor. 
 
Mål i bestandsplan 
I 2019 vart det godkjend bestandsplan for Setesdal Austhei villreinområde. Bestandsplanen 
inneheld følgjande målsetting:  
 
«Hovedmål: Villreinbestanden i Setesdal Austhei villreinområde skal holdes på et nivå som 
ikke reduserer beitegrunnlaget og forvaltes på en måte som gir sunne og livskraftige dyr.  
 
Delmål bestandsstørrelse: Vinterbestanden i Setesdal Austhei skal i planperioden økes opp 
mot 1500 vinterdyr.  
Delmål storbukkandel: Storbukkandelen i Setesdal Austhei skal holdes på minst 20%.» 
 
Anbefaling frå Miljødirektoratet/Mattilsynet 

https://savl.no/wp-content/uploads/2019/07/Bestandsplan-SA-19-2339879.docx
https://savl.no/wp-content/uploads/2019/07/Bestandsplan-SA-19-2339879.docx
https://www.miljodirektoratet.no/globalassets/publikasjoner/M478/M478.pdf


 
 

Etter funn av skrantesjuke på Hardangervidda i 2020 har Miljødirektoratet og Mattilsynet 
vore tydelege i å anbefale at lokal villreinforvaltning bør legge til rette for eit høgt uttak av 
vaksen bukk, men også vurdere ein bestandsreduksjon. Dette er tiltak som kan senke 
moglegheita for utveksling til Hardangervidda. Tiltaka blir sett på som viktigare jo nærmare 
Hardangervidda delbestanden er.  
 
Det er og sannsynleg at eldre bukkar har større moglegheit for å vere smitta med skrantesjuke 
enn kalv, simler og ungdyr. Prøvar frå vaksen bukk gir derfor ekstra verdifull informasjon om 
smitta i eit villreinområde, og kan bidra til å halde ein eventuell førekomst av smitte lav. 
 
I 2023 har villreinlag og villreinnemnd mottatt brev frå Miljødirektoratet (24.01.2023) der det 
heiter:  
Miljødirektoratet oppfordrer alle villreinområder til å legge godt til rette for prøvetaking i 
forbindelse med kartlegging av skrantesjuke under jakta i 2023. Vi ber fremdeles områdene 
rundt Nordfjella og Hardangervidda om å tilrettelegge for høyt uttak av voksen bukk, og 
holde bestandstetten relativt lav. 
 
 
Tilråding frå villreinlaget: Avskytingsplan 2023 
Forslag til avskytingsplan inneheld ein del fakta og føresetnadar som er lagt til grunn for 
foreslått kvote for 2023. Dette er hovudpunkta:  
 

• Det legges til grunn at bestanden denne vinteren er ca 1200 dyr.  
• Ved siste kalvetelling ble det funnet 921 dyr, derav 278 kalver.  
• Ut fra tellinger og beregninger legges det til grunn at det blir en produksjon i 2023 på ca 

350 kalver.  
• Det antas at jaktuttaket i 2023 vil ta ut nesten hele tilveksten.  
• Det legges til grunn at storbukkandelen er ca 10 %.  
• Pga situasjonen med CWD må denne andelen holdes lav.  
• For å unngå en del «ubrukelige» kort i sør deles villreinområdet i nord og sør.  
• Minstearealet settes til 1,5 km2 i nordområdet, mens det i sør settes til 5,0 km2.  
• Forventet felling settes til 30% nord og 5% i sør.  

 
Foreslått fordeling av kort:  
Frie dyr:  20 % 
Simle:   30 % 
Simle/ungdyr:  10 % 
Kalv:   40 % 
 
Dette er en reduksjon på fridyrkort frå i fjor og ei tilsvarande auke med kalvekort (5 %). 
Samstundes blir minstearealet endra slik at talet på kort aukar. Det er derfor forventa at det høye 
jaktpresset på vaksen bukk blir oppretthaldt. 
 
Vedtak i villreinlaget sitt årsmøte 27.04.2023:  
Framlegg til avskytningsplan for 2023 blei i årsmøte godkjend  med fylgjande presiseringar: 

- Villreinlaget er bekymra for det store uttaket av bukk og meiner at eit så stort uttak av 
bukk ikkje kan fortsett i åra frametter 



 
 

- Ved utarbeiding av ny bestandsplan og avskytningsplan for 2024 må avskytninga, evt. 
freding, i «sørområda» vurderes med bakgrunn i at store deler av desse områda ikkje 
vert benytta av villreinen. 

 
 
Vurdering 
 
Vurdering etter naturmangfaldlova  
Ut i frå naturmangfaldlova sine føresegner er det vurdert at grunnlaget for eit jaktuttak er til 
stades (§ 16). Villreinen produserer eit haustingsverdig overskott.  
 
Naturmangfaldlova § 7 seier at §§ 8-12 skal leggast til grunn som retningsliner ved utøving av 
offentleg mynde.  
 
Framlegg til vedtak baserer seg på data frå teljingar, observasjonar og erfaringar med villrein 
og villreinjakt i området over fleire år. Sekretariatet vurderer at kunnskapen er tilstrekkeleg 
god til å kunne vedta kvoter (§ 8). Med bakgrunn i dette blir det lagt mindre vekt på føre var-
prinsippet (§ 9).  
 
Samstundes må det understrekast at kvaliteten på datamaterialet ein har over bestandsstorleik 
og struktur kan variera. Teljingar gir ein god ledetråd, men er normalt ikkje ein fasit. Tilfeldig 
innvandring/utvandring og hendingar vil også bidra til dette. Det same gjer ulik 
fellingssuksess frå år til år. Berekning av fellingskvotar er med andre ord ingen eksakt 
vitskap.  
 
I forhold til samla belastning (§ 10) blir kvota vurdert i forhold til ein langsiktig 
forvaltningspraksis vedtatt i gjeldande bestandsplan. Som omtalt er ikkje tildeling av kvoter 
noko millimeter kunnskap. Det er derfor viktig å sjå på utviklinga over fleire år.  
 
§ 11-12 i naturmangfaldlova er vurdert som mindre relevante i saka. 
 
 
Føreslått kvote 
Dyr frå Setesdal Austhei har historisk kunne vandre mellom dei ulike villreinområda. I dag er 
utveksling vanskeleggjort på grunn av vandringsbarrierar, men enno er det noko utveksling. 
Desse dyra kan teoretisk komme til Hardagervidda, særleg bukk.  
 
Som ein del av strategien i forhold til skrantesjuka er lokal villreinforvaltning oppmoda om eit 
høgt uttak av vaksen bukk, men også vurdere ein bestandsreduksjon. Tiltaka er viktigare jo 
nærare Hardangervidda ein er. Sekretær meiner forslaget til kvote svarar på dette. Det blei i 
2021 og 2022 lagt opp til ein betydeleg auke i fellingsløyve. Dette resulterte i auka uttak av dyr 
og auka del med vaksen bukk i uttaket. Ein følgjer opp dette i 2023. I tillegg er kvoten 
differensiert slik at det blir fleire løyve der dyra normalt er i jakta.  
 
Sekretariatet tilrår at nemnda godkjenner forslag til kvote.  
 



 
 

Villreinlaget er bekymra for det store uttaket av bukk. Samstundes er det i villreinforvaltninga 
stor bekymring for skrantesjuka. Dette er forhold som må belysast i ny bestandsplan som skal 
godkjennast i 2024. Det er og sentralt at bestandsforvaltning er tema i pågåande arbeid med 
tiltaksplanar etter kvalitetsnorm for villrein.  
 
Forventning om CWD-prøvar og veging av kalv 
Det er eit stort fokus på skrantesjuka. Det er særs viktig at ein no tek så mykje CWD-prøvar 
som mogleg. I tabellen under viser talet på helseprøvar samanlikna med det potensielle 
(ønskjelege) talet på prøvar som er felte dyr 1 år og eldre. Her går det fram at Setesdal 
Austhei aukar talet på prøvar for kvart år. Målet må vere å auke denne ennå meir i 2023. 
 
 2020 2021 2022 
Setesdal Ryfylke 48 % (102 av 212) 78 % (218 av 278) 82 % (212 av 258) 
Setesdal Austhei 48 % (29 av 60) 63 % (85 av 134) 74 % (123 av 167) 
Våmur Roan 50 % (11 av 22) 71 % (20 av 28) 29 % (6 av 21) 

Talet på helseprøvar frå jakt sett i forhold til felte dyr 1 år og eldre (kjelde: 
Hjorteviltregistert) 
 
 
Eit av kriteria i klassifiseringa i kvalitetsnorm for villrein er kalvevekt. Det er derfor viktig at 
kalv blir vegne og at dette blir rapportert. I 2022 blei det i følgje Hjorteviltregisteret vege og 
rapportert 51 av 72 felte kalv i Setesdal Austhei. Dette er ein høgare del enn tidlegare år. 
Målet for 2023 bør vere å fortsette denne auken.   
 
  2021 2022 
Setesdal Ryfylke  58 % (66 av 114) 79 % (82 av 104) 
Setesdal Austhei  44 % (21 av 48) 71 % (51 av 72) 
Våmur Roan  85 % (11 av 13) 95 % (19 av 20) 

Talet på kalv som er vege og rapportert sett i forhold til felt kalv (kjelde: Hjorteviltregistert) 
 
 
Nemnda har ikkje noko heimel for å kunne krevje at CWD-prøve blir teke eller at kalvar  blir 
vegne. Ein kan likevel oppfordra villreinlag og valdansvarleg om å gjere tiltak. Informasjon 
(og krav) til jegeren er her ein nøkkelpunkt. 
 
 

Framlegg til vedtak 
I tråd med hjorteviltforskrifta §28 fastsett villreinnemnda eit minsteareal på 1500 dekar i sone 
sone 1 (Bykle, Tokke, Vinje og Valle kommune), og 5000 dekar i sone 2 (Fyresdal, Åmli og 
Bygland kommune). Dette gir ei samla kvote på om lag 1041 dyr for sesongen 2023 i Setesdal 
Austhei villreinområde. Fordeling av kort blir slik: 
 
Frie dyr:  20 % 
Simle:   30 % 
Simle/ungdyr:  10 % 



 
 

Kalv:   40 % 
 
Kvota er i samsvar med Setesdal Austhei villreinlag sin forslag til avskytingsplan for 2023. 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag og valdansvarleg om å gjennomføre tiltak som 
kan auka  
- talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- talet på vegne kalvar som blir rapportert til Hjorteviltregisteret eller i appen Sett og skutt. 
 

 

Behandling i arbeidsutvalet 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Behandling i nemnda 
Leiar av Setesdal Austhei villreinlag, Svein Ekre, orienterte om lagets sitt forslag til 
avskytingsplan.  
 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 

 

Vedtak 
I tråd med hjorteviltforskrifta §28 fastsett villreinnemnda eit minsteareal på 1500 dekar i sone 
sone 1 (Bykle, Tokke, Vinje og Valle kommune), og 5000 dekar i sone 2 (Fyresdal, Åmli og 
Bygland kommune). Dette gir ei samla kvote på om lag 1041 dyr for sesongen 2023 i Setesdal 
Austhei villreinområde. Fordeling av kort blir slik: 
 
Frie dyr:  20 % 
Simle:   30 % 
Simle/ungdyr:  10 % 
Kalv:   40 % 
 
Kvota er i samsvar med Setesdal Austhei villreinlag sin forslag til avskytingsplan for 2023. 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag og valdansvarleg om å gjennomføre tiltak som 
kan auka  
- talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- talet på vegne kalvar som blir rapportert til Hjorteviltregisteret eller i appen Sett og skutt. 
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Bakgrunnsdokument  
• Bestandsplan for Våmur Roan (2021-2025) 
• Forskrift om forvaltning av hjortevilt – med kommentarer 

 

Saksopplysningar 
Jamfør § 28 i Forskrift om forvaltning av hjortevilt er det villreinnemnda som vedtek årlig 
fellingskvote for kvart villreinområde innan 1. mai. Gjeldane bestandsplan, samt oppdatert 
kunnskap om villreinen i området, skal leggast til grunn. Våmur-Roan villreinlag har lagt 
fram ei tilråding til kvote.  
 
Bestandsplan 
Bestandsplanen for 2021-2025 blei vedteke hausten 2020. Hovudmålet er å  
Halde ein stabil vinterbestand på ca 200 dyr. Bestanden skal ha ein god struktur og kondisjon 
og skal i perioden oppnå god tilstand under delnorma «Bestandsforhold» etter kvalitetsnorm 
for villrein. 
 
Bestandstorleik og bestandsstruktur 
For om mogleg å få ein betre oversikt over bestanden og strukturen har ein hatt 
helikopterteljing i 2012, 2014, 2016 og 2018. I sistnemnde vart det observera 163 dyr totalt. 
Med bakgrunn i teljing, seinare observasjonar og uttak var bestanden i 2021 estimert til 175 
dyr. Anslaget på vinterstamma i 2022 var uendra.  
 
Etter jakta i 2022 fekk styret tilbakemeldingar om at villreinstamma kanskje var for låg i 
forhold til bestandsmålet. Etter ei minimumsteljing i januar 2023 med gode forhold, er 
vurderinga at stamma er på minimum 80 dyr. Data frå teljinga tilseier at ein er nær 
målsetjinga om struktur i villreinstamma. Målet er 20% kalv, 45% simler, 20% bukk 1,5-2,5 
år og minst 15% bukk eldre enn 3,5 år etter jakt. 
 
Fellingsstatistikk 
I perioden 2018 -2022 er det gitt fellingsløyve på 55 dyr. Av desse er det blitt felt mellom 33 
og 42 dyr (fellingsprosent på mellom 60 og 76). I 2022 blei det felt 41.  
Slaktevektene i Våmur-Roan held seg på eit relativt høgt nivå. 

https://static1.squarespace.com/static/530364efe4b0c37a4004ec79/t/5fad110d36358572f1ea2638/1605177622648/Bestandsplan+VR+2021-2025.pdf
https://static1.squarespace.com/static/530364efe4b0c37a4004ec79/t/5fad110d36358572f1ea2638/1605177622648/Bestandsplan+VR+2021-2025.pdf
https://www.miljodirektoratet.no/globalassets/publikasjoner/M478/M478.pdf


 
 

 
Tilråding frå villreinlaget 
Våmur-Roan villreinlag har med bakgrunn bestandsplan og vurdering av bestandsutviklinga 
komme med eit forslag til årets fellingskvote. Resultatet frå helikopterteljinga i 2023 at 
vinterstamma i Våmur Roan er langt under bestandsmålet. For å ha ein viss oversikt over 
stamma meiner styret at ein bør tildele ei lita kvote for å ha jegerar ute i skogen som kan 
registrere sett rein. Ein viser til at etter fredinga i byrjinga av 2000 talet mista ein kontrollen 
på stamma då ein ikkje fekk tilbakemeldingar frå jegerar. 
 
Styrets tilråding er slik tildeling av fellingsløyve for 2023: 

                Vaksen 
bukk Simle/ungdyr  Kalv  SUM 

2023 5 stk 6 stk 8 stk 19 
26,5 % 31,5 % 42 % 100 

 
Styret meiner at dette fortsett vil gje ein riktig kjønnsbalanse og at uttaket fører til auke i 
stamma etter jakta i 2023.  
 
Saka blei behandla på lagets årsmøte og blei vedteke. Det blei lagt til at simler ikkje skulle 
kunne fellast på frie kort. 
 
 

Vurdering 
 
Vurdering etter naturmangfaldlova  
Ut i frå naturmangfaldlova sine føresegner er det vurdert at grunnlaget for eit jaktuttak er til 
stades (§ 16). Villreinen produserer eit haustingsverdig overskott.  
 
Naturmangfaldlova § 7 seier at §§ 8-12 skal leggast til grunn som retningsliner ved utøving av 
offentleg mynde.  
 
Framlegg til vedtak baserer seg på data frå teljingar, observasjonar og erfaringar med villrein 
og villreinjakt i området over fleire år. Sekretariatet vurderer at kunnskapen er tilstrekkeleg 
god til å kunne vedta kvoter (§ 8). Med bakgrunn i dette blir det lagt mindre vekt på føre var-
prinsippet (§ 9).  
 
Samstundes må det understrekast at kvaliteten på datamaterialet ein har over bestandsstorleik 
og struktur kan variera. Teljingar gir ein god ledetråd, men er normalt ikkje ein fasit. Tilfeldig 
innvandring/utvandring og hendingar vil også bidra til dette. Det same gjer ulik 
fellingssuksess frå år til år. Berekning av fellingskvotar er med andre ord ingen eksakt 
vitskap.  
 
I forhold til samla belastning (§ 10) blir kvota vurdert i forhold til ein langsiktig 
forvaltningspraksis vedtatt i gjeldande bestandsplan. Som omtalt er ikkje tildeling av kvoter 
noko millimeter kunnskap. Det er derfor viktig å sjå på utviklinga over fleire år.  
§ 11-12 i naturmangfaldlova er vurdert som mindre relevante i saka. 



 
 

 
Vurdering av foreslått kvote 
I perioden 2018 til 2022 har villreinstamma vore vurdert  å vere noko under bestandsmålet på 
200 vinterdyr. Kvota har vore 55 dyr. Dette har tilsynelatande sett ut til å fungere bra. Fram til 
hausten 2022. Nye estimat basert på observasjonar frå siste jaktperiode, samt 
minimumsteljinga frå januar 2023, viser at villreinstamma ser ut til å vere langt under 
bestandsmålet. Estimatet på vinterdyr er no minimum 80 dyr, mens denne i 2022 var på 175. 
Villreinlaget foreslår derfor ein betydeleg reduksjon i kvota. Med ei kvote på 19 dyr fordelt på 
ulike type dyr som tidlegare år, meiner villreinlaget kjønnsbalanse vil vere god og at uttaket 
vil føre til noko vekst i stamma. Veksten kunne vore større dersom ein reduserte uttaket, eller 
freda bestanden dette året, men laget meiner det er viktig å ha jegerar i felt for å få ny og betre 
oversikt over stamma. Sekretariatet støtter opp om dette og tilrår at nemnda godkjenner 
forslag til kvote. 
 
Forventning om CWD-prøvar og veging av kalv 
Det er eit stort fokus på skrantesjuka. Det er særs viktig at ein no tek så mykje CWD-prøvar 
som mogleg. I tabellen under viser talet på helseprøvar samanlikna med det potensielle 
(ønskjelege) talet på prøvar som er felte dyr 1 år og eldre. Her går det fram at Våmur Roan 
hadde ein særs låg del med helseprøvar i 2022. Det må gjerast ein innsats for å auke talet på 
CWD-prøvar betydeleg i 2023. 
 
 2020 2021 2022 
Setesdal Ryfylke 48 % (102 av 212) 78 % (218 av 278) 82 % (212 av 258) 
Setesdal Austhei 48 % (29 av 60) 63 % (85 av 134) 74 % (123 av 167) 
Våmur Roan 50 % (11 av 22) 71 % (20 av 28) 29 % (6 av 21) 

Talet på helseprøvar frå jakt sett i forhold til felte dyr 1 år og eldre (kjelde: 
Hjorteviltregistert) 
 
 
Eit av kriteria i klassifiseringa i kvalitetsnorm for villrein er kalvevekt. Det er derfor viktig at 
kalv blir vegne og at dette blir rapportert. I 2022 blei det i følgje Hjorteviltregisteret vege og 
rapportert 19 av 20 felte kalv i Våmur-Roan. Dette er svært bra og tyder på at det blir arbeid 
godt med dette. Det bør fortsette.  
 
  2021 2022 
Setesdal Ryfylke  58 % (66 av 114) 79 % (82 av 104) 
Setesdal Austhei  44 % (21 av 48) 71 % (51 av 72) 
Våmur Roan  85 % (11 av 13) 95 % (19 av 20) 

Talet på kalv som er vege og rapportert sett i forhold til felt kalv (kjelde: Hjorteviltregistert) 
 
 
Nemnda har ikkje noko heimel for å kunne krevje at CWD-prøve blir teke eller at kalvar  blir 
vegne. Ein kan likevel oppfordra villreinlag og valdansvarleg om å gjere tiltak. Informasjon 
(og krav) til jegeren er her ein nøkkelpunkt. 
 
 



 
 

Framlegg til vedtak 
I tråd med § 28 i hjorteviltforskrifta gjer villreinnemnda følgjande kvotevedtak for Våmur – 
Roan villreinområde: 
  

                Frie dyr Simle/ungdyr  Kalv  SUM 

2023 5 stk 6 stk 8 stk 19 
26,5 % 31,5 % 42 % 100 

 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag om å gjennomføre tiltak som 

- kan auka talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- kan auke talet på vegne kalvar 

 

Behandling i arbeidsutvalet 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 
 

Behandling i nemnda 
Sekretær i Våmur Roan villreinlag, Kjetil Vik, orienterte om lagets sitt forslag til 
avskytingsplan.  
 
Ingen merknad. 
Samrøystes i samsvar med framlegg til vedtak 

 

Vedtak 
I tråd med § 28 i hjorteviltforskrifta gjer villreinnemnda følgjande kvotevedtak for Våmur – 
Roan villreinområde: 
  

                Frie dyr Simle/ungdyr  Kalv  SUM 

2023 5 stk 6 stk 8 stk 19 
26,5 % 31,5 % 42 % 100 

 
 
Villreinnemnda vil sterkt oppmoda villreinlag om å gjennomføre tiltak som 

- kan auka talet på CWD-prøvar av felte vaksne villrein 
- kan auke talet på vegne kalvar 
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Sak 16/2023 
Tiltak for å unngå å felling av GPS merka villrein 
  

Møtedato Sakshandsamar: 
Arbeidsutvalet, Villreinnemnda for 
Setesdalsområdet 

12.04.2023 Jarle Lunde 

Villreinnemnda for Setesdalsområdet 13.04.2023 
 
 

Saksopplysningar 
 
Bakgrunn 
Miljødirektoratet sendte i januar (24.01.2023) ut eit brev til villreinnemnder og villreinlag 
angåande handtering av skrantesjuka. Her heiter det mellom anna:  
Data fra GPS-merka villrein gir viktig kunnskap, som det er lett å enes om. I år har vesentlig 
flere GPS-merka villrein blitt felt under jakta sammenlignet med tidligere år. Vi velger å tro 
at dette ikke er bevisste handlinger fra jegere i de berørte områdene. Vi oppfordrer alle 
villreinnemnder og villreinutvalg til å bidra til at jegere ikke feller dyr med GPS-sender…… 
Skulle en jeger likevel felle et merka dyr, er ikke dette ulovlig. 
 
Brevet blei lagt fram som ei meldingssak for arbeidsutvalet i nemnda (Sak 2/2023). Det blei 
gjort følgjande vedtak:   
 
Dei siste åra er det felt ein relativt stor del av dei merka gps-dyra i Setesdal Ryfylke 
villreinområde. Arbeidsutvalet meiner dette er særs uheldig og meinar tiltak må iverksettast 
for å unngå dette. Det må gis god og tydeleg informasjon til alle villreinjegarar om at det er 
viktig at desse dyra ikkje blir skutt. Villreinlag og valdansvarlege bør og vurdere sanksjoner 
om det blir felt gps-merka villrein.  
 
Arbeidsutvalet bestiller ei sak frå sekretariatet som vurderer moglegheiter for å gjere felling 
av gps-merka villrein ulovleg i framtida. 
 
Sekretariatet velje å tolka bestillinga breitt og legg ei fram ei sak med vurdering korleis ein 
kan unngå felling av GPS merka villrein. 
 
Betydninga av merka villrein 
Det har tidlegare vore fleire GPS-merkeprosjekt i våre villreinområde. I 2011 kom rapporten 
«Villreinens bruk av Setesdalsheiene. Sluttrapport fra GPS-merkeprosjektet 2006– 2010». 
Prosjektet blei vidareført i Setesdal-Ryfylke med rapportering i 2019: GPS villreinprosjektet i 
Setesdal-Ryfylke. Avbøtende tiltak. Denne forskinga har gitt særs relevant og viktig 
kunnskapsgrunnlag for forvaltninga. Totalt 58 villrein har vore merka i dei to prosjekta.  
 

https://brage.nina.no/nina-xmlui/handle/11250/2426045
https://brage.nina.no/nina-xmlui/handle/11250/2616196
https://brage.nina.no/nina-xmlui/handle/11250/2616196
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I 2021 starta eit nytt forskingsprosjekt, men no relatert til skrantesjuka. Villrein, elg og hjort 
på og rundt Hardangervidda og nordre del av Setesdal villreinområde blei merka med GPS-
sendarar. Hensikten er å kartlegge korleis hjortevilt nyttar områda, blant annet som grunnlag 
for å redusere risikoen for spreiing av skrantesjuka.  
 
Om prosjektet (NINA.no): «Lokal og erfaringsbasert kunnskap tilsier at det er jevnlig kontakt 
mellom villreinbestandene på Hardangervidda og i Setesdal. Særlig bukker fra Setesdal 
bruker i perioder areal på Hardangervidda. Siden bukker også har vist seg å ha større 
sannsynlighet for å være smittet med CWD, er det avgjørende å vite mer om arealbruken 
deres. Oppdagelse av smitte på Hardangervidda, dersom denne kommer fra Nordfjella, er 
overaskende i lys av dagens kunnskap om simlenes arealbruk, men kan blant annet skyldes 
avvikende arealbruk hos bukkene. Vi trenger derfor mer data om særlig bukkenes arealbruk 
for å forstå risikoen for geografisk spredning av CWD.» 
 
Med dagens situasjon med skrantesjuka synes det naudsynt å ha eit visst mengde med merka 
dyr. Dersom nokre av desse blir felt, må det derfor gjerne merkast nye. Dette gir auka 
forstyrring av dyra.  
 

 
Her blir ein bukk (V-0283) observert gjennom kikkert og telelinse 25.juni 2021. Merke er lett å sjå. Dyret blei 
felt den etterkommande jakta (Foto: Jarle Lunde).  
 
Kor mange merka dyr er felt? 
Jamfør Dyreposisjonar.no var det før jakta 2022 totalt 17 merka villrein i Setesdal Ryfylke. 
Etter jakta var det 10 att. I 2021 blei talet redusert frå 10 til 8 i jakttida.  
I tidlegare år er det felt eit og anna dyr med GPS sendar.  

https://www.nina.no/Naturmangfold/Hjortedyr/Merking-av-hjortedyr/Hjorteviltkartlegging-Hardangervidda-og-Setesdal
https://www.dyreposisjoner.no/
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Ser ein til Hardangervidda var det der 42 merka villrein før jakta i 2022. Etter jakta var det 23.  
I 2021 var det 31 før jakta og 29 etter.  
 
Ein kan ikkje utelukka at det i talmaterialet kan vere merka dyr med naturleg avgang, eller 
sendarar som har slutta å virke.  
 
I Setesdal Austhei er det etter kva sekretariatet er kjend med, ikkje felt merka dyr.  
 
 

Vurdering 
 
Det er i dag ikkje noko heimel for at å gjere felling av merka dyr ulovleg.  
 
Det er mange merkeprosjekt i Norge. Desse er ikkje berre på storvilt, men på ei rekkje 
jaktbare artar. Eit generelt forbod å felle merka dyr er nok derfor lite aktuelt.  
Det som er meir relevant å vurdere, er eit forbod mot å felle merka dyr i ein gitt bestand, t.d. i 
våre villreinområde. I praksis kunne dette vore gjennomført gjennom vedtak i villreinnemnda. 
For at dette skal vere mogleg må det på plass ein heimel i hjorteviltforskrifta for dette. Ein 
slik prosess tek tid (år).  
 
Nemnda kan til dømes gjere følgjande vedtak: Villreinnemnda ber Miljødirektoratet om å 
vurdere ei endring i hjorteviltforskrifta som gir nemnda myndigheit til å gjere det ulovleg å 
felle GPS-merka villrein.   
 
Sekretariatet er skeptisk til å starte eit slikt arbeid no. Ein bør prioritere andre verkemiddel 
først. Det er fleire grunnar for det:  
 

- Det er berre i 2022 at det har vore felt eit uforholdsmessig høg del med felte merka 
dyr  

- Det er blitt hevda at kvite merkeband og sendarar er vanskelege å sjå og dermed lettare 
for å bli skutt. Sekretær meiner ein  radiosendar er grei å sjå uansett farge om ein tek 
seg tid til å sjå etter (sjå bilde). I praksis visar det seg også at det er blitt felt merka dyr 
uansett farge. Og uansett farge på merking: Det kan førekomme at jeger utilsikta feller 
merka dyr.  

- Alle nye radiosendarar har eit «drop-off» mekanisme som gjer det mogleg å fjerne 
radiosendaren utan at man er i direkte kontakt med dyret. Likevel, det er ikkje alltid 
teknologien verker slik den skal. Felling blir då den einaste måten å få tak i 
halsklavane att.  
 

Andre verkemiddel enn forbod er informasjon. Sekretariatet meiner informasjon om 
merkeprosjektet knytt til skrantesjuka må styrkast. Viktigheita med merka dyr må framhevast. 
Då dette er ei felles problemstilling for fleire villreinområde bør det lagast felles informasjon 
og ein plan for formidling som når fram alle relevante organisasjonar, villreinlag, 
valdansvarlege og jegerar før og under jakta i 2023. Ein må formidle bodskapet via ulike 
plattformar. Dette er eit arbeid som ligg naturleg til Norsk villreinsenter. 
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Forslag til vedtak 
 
Villreinnemnda vil sterkt understreka at villreinen i heiane våre som er merka med GPS 
sendar ikkje må fellast under jakta. Desse dyra er særs viktige for å gi kunnskap, og ikkje 
minst som eit verkemiddel for å unngå mogleg spreiing av skrantesjuka. Dersom merka dyr 
fellast aukar dette sjansen for at nye dyr må merkast, noko som gir ein uønskt og unødig 
stressituasjonen for dyra.  
 
Villreinnemnda meiner at informasjon om merkeprosjektet knytt til skrantesjuka må styrkast 
frå og med 2023. Viktigheita av merka dyr må framhevast. Då dette er ei problemstilling som 
gjeld for fleire villreinområde, bør det lagast ein felles informasjon og formidlingsplan med 
mål om å frede merka villrein. Dette må nå fram til alle relevante organisasjonar, villreinlag, 
valdansvarlege og jegerar før og under jakta i 2023. Ein må formidle bodskapet via ulike 
plattformar. Dette er eit arbeid som ligg naturleg til Norsk villreinsenter.  
 
Villreinnemnda ber sekretariatet leggje fram dette initiativet til Norsk villreinsenter.  
 
 

Behandling i arbeidsutvalet 
Eit einstemmig arbeidsutvalet inkludere følgjande i foreslått vedtak:   
 
Det må gis god og tydeleg informasjon til alle villreinjegarar om at det er viktig at desse dyra 
ikkje blir skutt. Villreinlag og valdansvarlege bør og vurdere sanksjoner om det blir felt gps-
merka villrein.  
 
Villreinnemnda ber Miljødirektoratet om å vurdere ei endring i hjorteviltforskrifta som gir 
nemnda myndigheit til å gjere det ulovleg å felle GPS-merka villrein.   
 
AU ber sekretariatet sende kopi av vedtak til alle villreinnemnder. 

 

Vedtak i arbeidsutvalet  
Villreinnemnda vil sterkt understreka at villreinen i heiane våre som er merka med GPS 
sendar ikkje må fellast under jakta. Desse dyra er særs viktige for å gi kunnskap, og ikkje 
minst som eit verkemiddel for å unngå mogleg spreiing av skrantesjuka. Dersom merka dyr 
fellast aukar dette sjansen for at nye dyr må merkast, noko som gir ein uønskt og unødig 
stressituasjonen for dyra.  
 
Det må gis god og tydeleg informasjon til alle villreinjegarar om at det er viktig at desse dyra 
ikkje blir skutt. Villreinlag og valdansvarlege bør og vurdere sanksjoner om det blir felt gps-
merka villrein.  
 
Villreinnemnda meiner at informasjon om merkeprosjektet knytt til skrantesjuka må styrkast 
frå og med 2023. Viktigheita av merka dyr må framhevast. Då dette er ei problemstilling som 
gjeld for fleire villreinområde, bør det lagast ein felles informasjon og formidlingsplan med 
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mål om å frede merka villrein. Dette må nå fram til alle relevante organisasjonar, villreinlag, 
valdansvarlege og jegerar før og under jakta i 2023. Ein må formidle bodskapet via ulike 
plattformar. Dette er eit arbeid som ligg naturleg til Norsk villreinsenter.  
 
Villreinnemnda ber sekretariatet leggje fram dette initiativet til Norsk villreinsenter.  
 
Villreinnemnda ber Miljødirektoratet om å vurdere ei endring i hjorteviltforskrifta som gir 
nemnda myndigheit til å gjere det ulovleg å felle GPS-merka villrein.   
 
 

Behandling i nemnda 
Knut Hagen orienterte om arbeidsutvalet sitt vedtak.  
Det blei stilt spørsmålsteikn til om det er naudsynt å gå så langt som å gjere det gjere det 
ulovleg å felle merka dyr. Geir Christian Enger fremma forslag om å ta bort siste avsnitt.  
 
Det blei stemt over to forslag til vedtak 
Alternativ 1: Som arbeidsutvalet 
Alternativ 2: Som arbeidsutvalet, men utan det siste avsnittet der ein ber Miljødirektoratet om 
å vurdere ei endring i hjorteviltforskrifta 
 
Alternativ 1 fekk 12 røyster, alternativ 2 fekk 1 røyst.  

 

Vedtak 
 
Villreinnemnda vil sterkt understreka at villreinen i heiane våre som er merka med GPS 
sendar ikkje må fellast under jakta. Desse dyra er særs viktige for å gi kunnskap, og ikkje 
minst som eit verkemiddel for å unngå mogleg spreiing av skrantesjuka. Dersom merka dyr 
fellast aukar dette sjansen for at nye dyr må merkast, noko som gir ein uønskt og unødig 
stressituasjonen for dyra.  
 
Det må gis god og tydeleg informasjon til alle villreinjegarar om at det er viktig at desse dyra 
ikkje blir skutt. Villreinlag og valdansvarlege bør og vurdere sanksjoner om det blir felt gps-
merka villrein.  
 
Villreinnemnda meiner at informasjon om merkeprosjektet knytt til skrantesjuka må styrkast 
frå og med 2023. Viktigheita av merka dyr må framhevast. Då dette er ei problemstilling som 
gjeld for fleire villreinområde, bør det lagast ein felles informasjon og formidlingsplan med 
mål om å frede merka villrein. Dette må nå fram til alle relevante organisasjonar, villreinlag, 
valdansvarlege og jegerar før og under jakta i 2023. Ein må formidle bodskapet via ulike 
plattformar. Dette er eit arbeid som ligg naturleg til Norsk villreinsenter.  
 
Villreinnemnda ber sekretariatet leggje fram dette initiativet til Norsk villreinsenter.  
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Villreinnemnda ber Miljødirektoratet om å vurdere ei endring i hjorteviltforskrifta som gir 
nemnda myndigheit til å gjere det ulovleg å felle GPS-merka villrein.   
 



Villreinnemnda for Setesdalsområdet 

 

 
Sak 17/2023 
Eventuelt 
 

A. Møtegodtgjering 
Semje om  
- 6 time for møte   
- 3 timar for møteførebuing 
 
Reiserekning, utgiftsrefusjon og honorar for honorarmottakarar, sjå her:  
https://dfo.no/kundesider/reiseregning-utgiftsrefusjon-og-honorarer-for-honorarmottakere 
 
Bruk lønnart 5534 Honorartimer i DFØ appen 
 
Satser utvalg 2022 2023 
LEDER 660 685 
   
MEDLEM 499 518 
Møteforberedelse 
leder/medlem 

499 518 

 
 
 
 

https://dfo.no/kundesider/reiseregning-utgiftsrefusjon-og-honorarer-for-honorarmottakere


Tiltaksplan for 
villrein i Setesdal 
Ryfylke og Setesdal 
Austhei

Foto: Anders Mossing (fra villreinsenter.no)

Therese Ramberg Sivertsen, Statsforvalteren i Agder

Vårmøte, villreinnemda for Setesdalsområdet
Sølvgarden hotell i Valle 13.04.2023
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Kvalitetsnorm for villrein

• Fastsatt ved Kgl.res.23.06.2020

Formål å føre en forvaltning slik at:
- internasjonale forpliktelser overholdes 
- nasjonale målsetninger nås
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• Første klassifisering av de ti nasjonale 
villreinområdene publisert våren 2022 

▪ Seks av ti områder oppnådde dårlig kvalitet
▪ Ingen har god tilstand

Mål at de nasjonale villreinområdene på lang 
sikt skal oppnå god kvalitet etter normen
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Setesdal-Ryfylke
Hardangervidda
Nordfjella
Rondane
Snøhetta
Knutshø

Setesdal Austhei
Reinheimen-Breheimen
Sølnkletten
Forollhogna

DÅRLIG

MIDDELS
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Setesdal Ryfylke

• Funksjonelle trekkpassasjer: Veier og 
vannkraftutbygging kombinert med ferdsel i 
utsatte områder har stor negativ effekt på 
villreinens vandringsmuligheter

Lavbeiter
Leveområde og 
menneskelig påvirkningBestandsforhold

• Andel eldre bukk per voksen simle
- negativ trend
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Setesdal Austhei

• Funksjonelle trekkpassasjer: Trekkpassasjen ved Bjørnevann
- kun en smal korridor igjen
- Tap av denne siste passasjen vil medføre fragmentering av 
bestanden

Lavbeiter
Leveområde og 
menneskelig påvirkningBestandsforhold
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• Lage tiltaksplaner for åtte av de nasjonale 
villreinområdene fordelt på seks ulike 
planprosesser; 1) Setesdal Ryfylke og Setesdal 
Austhei, 2) Hardangervidda, 3) Nordfjella, 4) 
Rondane og Sølnkletten (utsatt), 5) Snøhetta, 6) 
Knutshø.

• Arbeidet skal ledes av de hovedansvarlige 
statsforvalterne for disse områdene, med 
Norsk villreinsenter som sekretariat. 

• Statsforvalteren i Agder skal lede arbeidet for 
Setesdal Ryfylke og Setesdal Austhei. Norsk 
villrein- senter sør er sekretariat

• https://www.statsforvalteren.no/nb/agder/Miljo
-og-klima/Viltforvaltning/tiltaksplan-villrein/ og 
https://villrein.no/tiltaksplaner

Oppdrag fra Miljødirektoratet 
av 2.11.2022

https://www.statsforvalteren.no/nb/agder/Miljo-og-klima/Viltforvaltning/tiltaksplan-villrein/
https://www.statsforvalteren.no/nb/agder/Miljo-og-klima/Viltforvaltning/tiltaksplan-villrein/
https://villrein.no/tiltaksplaner
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• Skal ta utgangspunkt i resultater fra klassifisering og påvirkningsanalyser. 

• Vurderingene skal ikke begrenses kun til de delnormer eller måleparametere som har fått  
dårlig kvalitet, men må ha et helhetsblikk på villreinområdet og mulighetene for å forbedre 
bestandens og områdets kvalitet og funksjonalitet i et lengre tidsperspektiv. 

• Erfaringer fra tidligere prosjekter må vektlegges. 

• Presentere prioriterte tiltak med grove kostnadsoverslag og forslag til finansiering
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Styringsgruppe

Leder - Ingunn Løvdal 

(Miljøverndirektør, 
Statsforvalteren i Agder)

Tore Haugum 
(Landbruksdirektør, 
Statsforvalteren i Agder)

Marit S. Bendixen 

(Miljøverndirektør, 
Statsforvalteren i Rogaland)

Anfinn Rosnes 
(Ass. Landbruksdirektør, 
Statsforvalteren i Rogaland)

Peter Köller 
(Daglig leder Villreinsenteret Sør)
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Prosjektgruppe: 

• Leder  - Therese R. Sivertsen (Miljøvernavdelingen, Statsforvalteren i Agder) 

• Sekretær – Morten Elgaaen (Norsk Villreinsenter Sør, samt Lena Romtveit ved behov)

• Medlem – Jarle Lunde (sekretær Villreinnemnda)

• Medlem – Jørn Tryge Haug (SVR)

• Medlem – Svein Olav Stegarud (Villreinutvalget SR)

• Medlem – Torleif Homme (Villreinutvalget SA)

• Medlem – Katrine Skajaa Gunnarsli (Agder Fylkeskommune)

• Medlem – Knut Gunnar Solli (Valle kommune) 

• Medlem – Per Wraa (Tokke kommune)

• Medlem – Reidar Tveiten (representant landbruk, Statsforvalteren i Agder)

• Medlem – Kristian Herregården (Statsforvalteren i Vestfold-Telemark)

• Medlem – Per Ketil Omholt, og andre fra Statsforvalteren i Agder deltar ved behov

• Medlem – Torborg Kleppa (Hjelmeland kommune)
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1.Vannkraft
Jørn Haug – SVR 
Per Øyvind Grimsby – Sira Kvina
Grunde Johnsen – Otra Kraft
Trond Erik Børresen – Lyse 
Jostein Kristiansen - Statkraft
Sven Sandvik – Sirdal kommune
Torborg Kleppa – Hjelmeland kommune
Turi Ottersland Tjøstheim – Suldal kommune
Sigrid Bjørgum – Bykle kommune
Jon Atle Eie - NVE

2.Ferdsel
Alf Odden – SVR
Per Ketil Omholt - SFAG
Katrine Skajaa Gunnarsli – Agder FK
Preben Falck – STF
Bjørn Andersen Steinsland - DNT sør
Kristian Eiken Olsen - Statskog
Svein Olav Stegarud – SR Villreinlag
Torleif Homme – SA Villreinlag
Kristian Steine – Suldal Fjellstyre
Tom Olav Trydal - Bykle fjellstyre
Magnar Viga - Hjelmeland fjellstyre

3.Landbruk
Reidar Tveiten – SFAG
Jørn Haug - SVR
Cathrine Stabel Eltervåg – SFRO
Hanne Elin Herrebrøden - SFRO
Jostein Seldal – Jæren Smalalag
Kåre Blålid – Aust-Agder sau og geit
Gunn Kristin Osaland - Mattilsynet 

4.Bestandsforvaltning 
Therese Ramberg Sivertsen - SFAG
Svein Olav Stegarud – SR villreinlag
Kristian Eiken Olsen – Statskog
Torleif Homme – SA villreinlag
Kristian Herregården – SFVT
Jarle Lunde - Villreinnemd

5.Setesdal Austhei
Per Ketil Omholt - SFAG
Inger Ann Fidjestøl – Agder FK 
Øystein Kristiansen – Agder FK 
Per Wraa – Tokke kommune
Torleif Homme – SA villreinlag
Knut Gunnar Solli – Valle kommune
Dag N Fagermyr – AAT

6.Arealforvaltning og lovregulering
Pia Karine Hem Molaug – SFAG 
Astrid Lie Olsen – SFVTe
Tage Eriksen – SFRO
Sigurd Rodskier Lenes – VTFK
Kari Røynlid - Åseral kommune
Knut Erik Paulsen – Tokke kommune
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1) Bedre/ivareta 

funksjonelle trekk 

for utveksling 

mellom 

villreinområder
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2) Ivareta/bedre/gjenopprette 

funksjonaliteten i trekk i 

villreinområdene gjennom året
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3) 

Øke/gjenopprette 

bruk av 

tradisjonelle 

villreinarealer sør 

og vest for Blåsjø 
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4) Øke arealbruk i 

funksjonsområder 

med arealunnvikelse

• Foto: Norsk institutt for naturforskning
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5) Ivareta de urørte 

områdene som 

reinen bruker i dag. 

Disse må ivaretas slik 

at ferdsel og 

forstyrrelser ikke øker 

og disse områdene 

forringes.



19© Statsforvalteren i Agder

- Generell beskrivelse av faggruppenes 
oppdrag og rolle

- Faggruppenes sammensetning og 
bakgrunn

- Kort om kunnskapsgrunnlaget og 
bakgrunnen for hver faggruppe

- Problemkartlegging, tema ift. 
målområdene

- Faggruppens mandat

- Problemstillinger (eksempler)

- Hvordan beskrive anbefalte tiltak

- Rapporteringsskjema

Arbeidsbeskrivelser med mandat
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Frist oversendelse utkast tiltaksplan med Statsforvalterens faglige råd 

A
rb

e
id

 m
e

d
 t

il
ta

k
sp

la
n

1 des.

Februar/
mars

Samling prosjektgruppe og faggrupper
Oppstartsmøte 

Etablere styringsgruppe, prosjektgruppe, 
definere målområder og faggrupper

16-17 
mars

Heiplansamling – orientering om status på tiltaksplan, mulighet for innspill
Midtveisrapportering til MiD

Medio 
juni

Medio 
oktober

Frist for innspill til tiltak fra faggruppene til prosjektgruppe

Fellesmøte faggrupper 12. juni – evt. tidligere?

Utkast tiltaksplan og felles avsluttende møte

15 sept.
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Referansegruppe
• Alle som deltok fysisk på oppstartsmøtet 

• Andre som ønsker å være med registrerer seg på: 

https://www.statsforvalteren.no/nb/referansegruppa-tiltaksplan-villrein/

Innspill Email: therese.sivertsen@statsforvalteren.no

Nettside: 
https://www.statsforvalteren.no/nb/agder
/Miljo-og-klima/Viltforvaltning/tiltaksplan-
villrein/

https://www.statsforvalteren.no/nb/referansegruppa-tiltaksplan-villrein/
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SPØRSMÅL?

Foto: Anders Mossing, NVS



Nytt fra villreinfjellet

Guro Sødergren, seniorrådgiver Statens naturoppsyn

Foto: SNO Bykle



SNO ressurser i 
SV/ SA

• Nyansatt fra 23 januar i år
• Fagansvar for villrein

• Fagansvar for motorferdsel
• Fagansvar for SVR ( store 

verneområder)

Foto: SNO Bykle



Foto: SNO Bykle



SNO – oppfølging
av skrantesjuke

• Turnusliste E 134, RV 7, FV 50
• Ikke ønskelig med 

sammenblanding av de to 
delbestandene på 
Hardangervidda og Setesdal

• Målsetting at villrein fra Setesdal 
og villrein fra Hardangervidda 
ikke skal krysse over E134 og 
blande seg med hverandre.

Foto: SNO Bykle



Kart: SNO





Foto: SNO Bykle



Tilfeller av enkeltdyr 
sent høst 22 og 23

Foto: Viltnemda Sirdal, Viltnemda Bykle, SK, 
Statskog og SNO



Kort om dyra på austheia
• Treige med å trekke sørover
• Utsatt for MYE forstyrrelser

• Dårlig kondisjon?

Foto: SNO Bykle



Foto: SNO Bykle



Foto: SNO Bykle



Påsketurister fikk studere en hvilende 
flokk i teleskop

Foto: SNO Bykle



Takk for meg!
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